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Povodně, krupobití, tornáda – to všechno je příroda a bezpočtukrát to na naší planetě bylo
a také bude. Lidé mají jak krátkou historii, tak ještě kratší paměť. Podle docenta Václava
Zieglera, uznávaného přírodovědce, geologa, je jednoznačně vidět, že překročíme-li
zákonitosti matky přírody, trpce si to odskáčeme. Elektroauta nebo vzdání se konzumace
hovězího to nijak neovlivní, ba ani v nejmenším! Skuteční přírodovědci jsou ti, kteří pracují
mnohdy nepoznáni a bez velkých dotací, ale intenzivně, bez řečí a mnohdy za cenu ústrků.
Byty se staví pro spekulace, nikoliv pro to, aby v nich složily hlavu mladé rodiny. To se
podle docenta Zieglera může vymstít, protože revoluce přicházely z mnohem nicotnějších
důvodů.

 

Co říkáte současnému stavu klimatu, respektive tornádům u nás, záplavám po světě? Zlobí
se na nás naše planeta?

Asi vás zklamu, pane redaktore. Ale klima mně připadá normální. To jen my lidé si pořád myslíme, že
nám někdo ubližuje a snažíme se to přenést na naši planetu, která funguje tak, jak má a od lidí si
nedá poroučet. Však vzpomínáte, že jsme chtěli poroučet větru, dešti a nějak nám to nešlo. Dosud
jsou státy, kde se o to snaží, místo toho, aby pochopily přírodní zákonitosti a řídily se jimi. No, my to
také děláme, ale už to nevytrubujeme do světa a ani se tím moc nechlubíme, i když stále
vykřikujeme, kolik jsme postavili dálnic, kolik jsme kolem těch dálnic postavili plechových bud a
kolik jsme zase zabrali zemědělské půdy a jaké máme výnosy řepky, místo toho, abychom si ve své
vlastní hlavě přebrali, jaké jsou výnosy chlebového zrní, kolik jsme sklidili brambor, cukrové řepy,
luštěnin a dalšího podobného sortimentu, aby naši lidé neměli hlad a nemuseli jsme potraviny těžce
platit.

O tornádu už toho bylo v posledních týdnech napsáno mnoho. Tornádo je prudce rotující sloupec
vzduchu, vyskytující se pod spodní základnou konvektivních bouří, který je v kontaktu jak s
povrchem Země, tak s oblakem typu cumulonimbus nebo ve vzácných případech se základnou oblaku
cumulus a je dostatečně silný, aby mohl na povrchu Země způsobit škody. Většina tornád má
rychlost větru pod 180 km/h a šířku pod 80 m, přičemž délka trasy činí maximálně několik kilometrů.
Nejsilnější tornáda však mohou dosahovat rychlosti větru kolem 500 km/h, šířky přes 3 km a putovat
dále než 100 km. Kromě nejběžnějšího typu tornáda s jedním vírem je možno se setkat i s méně
obvyklými typy: Například tornádo s více víry či vodní smršť. Mezi tornádu podobné přírodní jevy
patří například rarášek neboli písečný vír či ohnivý vír.

Nejvíce tornád se vyskytuje v Severní Americe, velmi častou oblastí výskytu je americký středozápad
a jih, takzvaná tornádová alej, respektive tornádový pás, která se rozkládá v povodí řeky Mississippi
mezi Skalistými horami a Appalačským pohořím – státy Texas, Kansas, Oklahoma a Nebraska.
Dalšími oblastmi výskytu jsou Evropa – především severozápadní, Bangladéš a východní Indie, jižní
Afrika, západní a jihovýchodní Austrálie, Nový Zéland a jihovýchodní Jižní Amerika. Tornáda se
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občas vyskytovala, vyskytují a budou vyskytovat i v Česku. Většinou málo silná, ale někdy i velmi
silná, jako to na Moravě. Stejně jako záplavy. Byly u nás v letech 1997 i v roce 2002, byly i v
minulosti a budou i v budoucnosti. I krupobití u nás byla. V roce 1905, v roce 1986, i na počátku let
padesátých minulého století. Není to úmyslem přírody, ani matičky Země, či trestající prst Boží,
prostě to tady je a my s tím musíme žít a uvědomovat si neustále, že překročíme-li zákonitosti
přírody, trpce to odskáčeme.

..a toto všechno využívají takzvaní rádoby ochránci přírody, v čele s Gretou i dalšími… A
požadují razantní řešení, která budou bolet, ale prý nás zachrání…

Razantní řešení nás nezachrání. Snad by pomohlo očkování proti lidské hlouposti, ale muselo by být
povinné na celém světě. Co si představujeme pod razantními řešeními? Že nebudeme jíst maso?
Zvláště ne hovězí, když krávy produkují tolik plynů nepříznivých pro naše ovzduší? Nebo že se
nebude létat letadly, jezdit auty? Udělají se auta na elektřinu? To si myslím, že je jedna ze slepých
cest rozvoje průmyslu. Že řešení tohoto problému ještě čeká na své objevení. Těžké a drahé baterie
nejsou řešením. Stejně většina obyvatel Země na to nemá peníze. Zvláště, když nemá ani na bydlení.
A to je dražší a dražší. Takže asi podle těch Grétiných přívrženců budeme sedět doma. Stejně hodně
nás nemá na to, aby jelo k moři, letělo na Havaj tam za vodou a stejně z nás hodně nemá na to
potřebné zdraví. Razantně řešit není ani to, co propaguje Evropská unie, a to snižování emisí oxidu
uhličitého spalováním fosilních paliv. To se jim to tam píská, když si kupují naši elektřinu z jádra a
uhlí. A ještě nás za to kritizují, že pro snižování emisí děláme málo.

A prosím, neurážejte ochránce přírody! Ti, kteří tohle vymýšlejí, jsou přívrženci strany Zelených a
doporučuji vám, abyste si příležitostně přečetl jejich program. Ti, co skutečně ochraňují přírodu, jsou
buď mizerně placení úředníci bez řádných pravomocí, nebo dobrovolníci, kteří ve svém volném čase
zadarmo pro tu přírodu pracují. A nejen jednorázově, ale neustále. Zkuste si to někdy jen tak, z lásky
ke kytičkám, zvířátkům a kamenům, čistit přírodu od nepořádku druhých, či si nechávat namlátit
neurvalými mladíky i dospělci za to, že je upozorníte na jejich nepravosti.

A co třeba takové elektromobily, sdílení obydlí nebo život bez jádra?

Myslím, že jsem na tuhle otázku již odpověděl. Ale ještě k těm bytům. Copak je jich u nás postaveno
a opraveno málo? Jen nejsou řádně rozděleny. Já vím, že developerské organizace potřebují
vydělávat, ale vždyť všechny byty nemusí být vybaveny na jedno použití a ne všechny rodiny s dětmi
mají peníze, aby si kupovali velké byty. Generace, které nyní přicházejí do života, nejsou skromné a
je to bude určitě jednou bolet, že zjistí, jaká je skutečná hodnota nejen peněz, ale i života, zdraví a
třeba i víry v něco. Zatím hodně bytů, které se staví, je určeno ke spekulaci, kořistnictví, a to vše se
může jednou vymstít. Revoluce už vznikaly z mnohem malichernějších důvodů. Ano, lidé volí strany,
které jim slibují snadný a lehký život ve zdravém prostředí a vůbec si neuvědomují, a možná, že ani
ty strany, jaká je jeho hodnota.

V Německu s hrůzou zjistili, že kam se hrabou nejnovější technologie za sirénami, které
zrušily, mj. proto, aby nepřipomínaly válku. Ještěže u nás probíhá každou první středu v
měsíci zkouška sirén…

Myslím si, že současná tragédie Německa nezávisela jen na zrušení sirénového signálu. Nám taky
nebyl v roce 2002 moc platný. A každoměsíční zkouška je jen taková propustná náplast. Kdyby přišla
opravdu válka, tak by nám sirény příliš nepomohly. Nebyla by to totiž válka jako ta druhá světová.
Technologie jsou už moc vepředu.

 



Ovšem civilní obrana či spíše ochrana nic moc. Vše se nechá na hasičích a štáby nemají ani
ponětí a potuchy. Dobrovolníci, kteří vyjeli do postižených oblastí tornádem, narážejí na
neorganizovanost, podceňování situace, a tak nakonec třeba spí ve svém autu nebo v
průjezdu, marně shání lékaře.

Já si myslím, že to tak hrozné nebylo. Dobrovolníci, co přijeli pomoci hned po tornádu, vykonali velký
kus práce, ale hlavní kus práce vykonali hasiči a vojáci, čili rozkazem formované jednotky. Myslím,
že starostové v těch zasažených obcích také vykonali velký kus práce, i při té vámi strhané
organizaci. Vždyť se podívejte jinam. V USA spadla půlka domu, pravda velkého, a dodnes ani
nevědí, kolik v něm bylo lidí a kolik se jich podařilo zachránit.

Že se ještě vracím ke covidu. Máme barevně označené země podle stupně nakaženosti. Je mi
záhadou, že Velká Británie s padesátitisícovým přírůstkem je jen tmavě červená a Rusko s
přírůstkem polovičním je černé. A to uvádím čísla, která mi sdělila Česká televize. Asi je to nějaká
záhada. To jsou ty pády. A pamatujte, že i lékař je jen člověk a nemůže být na všech místech
najednou. A pokud vím, tu civilní ochranu, co zde byla před rokem 1990, jsme zrušili, a už třicet let
budujeme novou, budujeme-li ji vůbec.

Prosím tedy ve finále našeho rozhovoru o něco veselejšího na konec?

Máme stříbrnou medaili na OH v Tokiu. Nikdo tam sice našemu kanoistovi netleskal, zato letěl s
našimi sportovci nakažený lékař a hodně lidí, i sportovců, nakazil. Určitě to byla jeho svobodná vůle,
že se nenechal očkovat, asi nechtěl, aby ubíral vakcínu potřebným, ale ze svobodné vůle bych ho,
jako organizátor, nepustil do letadla, natož do blízkosti sportovců. Svobodná vůle je sice lidské
právo, ale stejně tak lidské právo je povinnost vůči druhým, vůči společnosti. Jenže to se dnes nahlas
neříká, ač by se mělo.

A poučení? Dnes je trochu jiné, ale stejně krásné a poučné. Pamatujte si, že vedle koťátek hasne
každý přepych a bledne lidská sláva i bohatství!
Přeji vám všem krásný a bohatý srpen, i to, aby dnešní zemědělci, kteří si říkají farmáři, nemuseli
žádat o dotace!

 


